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L’ÀLBUM

EN BREU

L’ESPITLLERA 

Nous reptes de la llei 
de benestar animal

ENTREVISTA

OBITUARI

La societat argentonina s’ha vist colpida pel desastre natural que ha 
suposat la dana al seu pas pel País Valencià. Com en altres ocasions ha 
respost amb la voluntat d’ajudar la gent del poble. El poble ajuda el poble. 

En aquest editorial volem recordar totes les víctimes i damnificats 
per la dana amb un poema de Vicent Andrés Estellés, de qui celebrem el 
centenari del seu naixement.

El fang, la pluja

El fang, la pluja, el fang, els carrers plens de fang, 
l’aigua, l’aigua caient, a dolls, de les teulades; 

els carrers plens de fang, les sabates amb fang, 
la boira, el caseriu i l’esgarrany d’un arbre. 

El fang, la pluja, el fang, unes coses humides.

He vist coses. Finestres, i genolls, i cistelles,
i ascensors, i prospectes, i he vist la sang dels parts

(i l’he sentida caure brutalment al poal),
i he vist mercats, i grills, i claustres, i telèfons,

i avets, i pèls suats, i gavines, i llànties.
He plorat molt. He vist coses. He plorat molt”.

Vicent Andrés Estellés, Llibre d’Exilis (1971)
(En el centenari del naixement del poeta Vicent Andrés 
Estellés, Ràdio Argentona ha emès un podcast de poesia ideat 
i realitzat per Oriol Marfà. El podeu recuperar als podcast de 
radioargentona.cat o escanejant el codi QR)

EDITORIAL

Oriol Calvo nomenat 
president de l’AIC

Adéu a Carme Famadas
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Aprovades les 
ordenances del 2025 
amb l’adequació de 
la taxa de residus 
a la nova directiva 
europea 
L’aprovació provisional de les ta-
xes i impostos locals es va fer en 
sessió plenària amb els vots fa-
vorables de Tots per Argentona, 
Avancem Junts, Esquerra Repu-
blicana, Unitat i Ara Argentona, i 
l’abstenció del Partit Popular.
La principal novetat de les ordenan-
ces del 2025 és l’adequació de la 
taxa de residus a la nova direc-
tiva europea que obliga a reper-

cutir la totalitat del cost del servei 
a la taxa. Per aquest motiu, la taxa 
s’incrementa en un 5% per a la ciu-
tadania i un 30% per als comerços. 
Amb aquest increment, el rebut que 
arriba a les llars s’haurà adequat defi-
nitivament al cost del servei, però els 
comerços encara hauran de fer front 
a un nou increment, d’un altre 30%, 
a les ordenances del 2026. 

Pel que fa a l’impost més impor-
tant per als ajuntaments, l’IBI (Im-
post de Béns Immobles), que aquest 
any va patir un increment del 8,60%, 
no variarà de cara al 2025. Tampoc 
varia l’impost de circulació, però sí 
que ho fan les seves bonificacions. 
Per una banda, es recupera la bonifi-
cació per als vehicles ECO, que passa 
a ser del 30%. En canvi, la bonifica-
ció per als vehicles elèctrics es redu-
eix del 75% al 35%. Finalment, la dels 
vehicles històrics serà d’un 25%. 

PRINCIPALS CANVIS

ORDENANCES 2025

IBI
No varia

IMPOST  
VEHICLES
Varien les bonificaci-
ons a l’impost:
35% Vehicles elèctrics
30% Vehicles ECO
25% Vehicles històrics

TAXA BROSSA
S’incrementa: 
+ 5% llars
+ 30% comerços

Diferència entre taxa i impost 
Els impostos tenen com a objectiu finançar les despeses de les 
administracions públiques (principalment els serveis públics) i 
graven la riquesa o la propietat, o bé el consum.
Les taxes van destinades a finançar un servei o ús concret pres-
tat per l’administració pública. La llei prohibeix expressament 
que es cobri al ciutadà un import superior al cost del servei.

La Policia Local alerta 
d’estafes telefòniques

La Policia Local d’Argentona infor-
ma que, en les darreres setmanes, 
diverses persones han intentat esta-
far veïns i veïnes d’Argentona fent-
se passar per personal municipal. 
En un dels casos la trucada es feia a 
comerços, en nom de la policia local, 
demanant una aportació econòmica 
per a una revista editada per la Poli-
cia Local de la vila. En aquest cas, no 
existeix dita revista.

L’Ajuntament 
d’Argentona no 

demana dades de 
comptes bancaris 

per telèfon o per 
correu electrònic

D’altra banda, alguns veïns i ve-
ïnes també han rebut trucades en 
què es demana el número de compte 
bancari per fer el pagament de l’Im-
post de Béns Immobles (IBI) i la taxa 
de  les escombraries.

L’Ajuntament d’Argentona i la 
Policia Local recorden que el con-
sistori no demana mai aquest ti-
pus de dades a través de trucada 
telefònica o correu electrònic i 
demanen a la ciutadania que, davant 
de qualsevol dubte, pengi i truqui im-
mediatament a la Policia Local al te-
lèfon 93.797.13.13.
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El Casal de la Gent 
Gran recupera el 
servei de suport a 
l’smartphone

Connecta’t 
al canal 
YouTube de 
l’Ajuntament

El Casal de la Gent Gran ha reprès el 
servei de Suport a l’smartphone per a 
persones grans. Es tracta d’un espai 
d’atenció individualitzada per resol-
dre dubtes i fer consultes sobre l’ús 
del telèfon mòbil. 

Aquest servei s’ofereix els dimarts 
de 10.30 h a 11.30 h al mateix Casal 
de la Gent Gran del nucli urbà. Per 
participar-hi, és imprescindible re-
servar hora enviant un whatsapp al 
telèfon 673 27 43 36.

Recupera el Ple Municipal i la 
Reunió de Poble a 
www.youtube.com/
ajuntamentargentona

Es posa en funcionament el canal d’alertes
L’Ajuntament d’Argentona ha posat 
en marxa un nou Canal d’Aler-
tes accessible des de la portada del 
web municipal. Es tracta d’un servei 
que permet que qualsevol persona o 
servidor/a públic pugui comunicar 
conductes, dutes a terme per l’Ajun-
tament d’Argentona, que consideri 
que són contràries al dret, principis 
o regles ètiques i de bon govern.

Les comunicacions es poden pre-
sentar a través de la plataforma elec-
trònica de Canal d’Alertes (argen-
tona.cat/canaldalertes), el canal 
prioritari que garanteix la confiden-
cialitat i permet l’anonimat de les 

comunicacions durant tot el procés. 
A través d’aquesta plataforma també 
es pot demanar hora per comunicar 
una alerta presencialment o deixar 
el número de telèfon per rebre una 
trucada de la persona gestora.

El Canal d’Alertes, un element 
essencial del Sistema Intern d’Aler-
tes (SIA), contribueix a impulsar 
la millora del servei públic a través 
del bon govern, reforçant la quali-
tat democràtica i la confiança de la 
ciutadania en les seves institucions. 
Aquest servei compta amb el suport 
de l’Administració Oberta de Cata-
lunya. 

5

http://www.youtube.com/ajuntamentargentona
http://www.youtube.com/ajuntamentargentona


recursos com entrenadors, prepa-
radors físics i coordinadors per mi-
llorar els equips i gaudir del bàsquet 
com el que és: un joc.

Però vull fer una reflexió. Sovint 
oblidem que el bàsquet és un joc en-
tre dos equips, amb àrbitres que vet-
llen pel compliment de les normes 
per garantir un joc just. Vivim en un 
món de pressa i exigència instantà-
nia, on la impaciència ens porta a 
reclamar resultats immediats. Però 
tot progrés implica temps, esforç i 
progressió.

Lamentablement, en els darrers 
temps observem com des de les 
grades es manifesta una inquietud, 
sobretot contra els àrbitres, obli-
dant que les nostres filles i fills ens 
observen. Molts àrbitres són o han 
estat jugadors enamorats del bàs-
quet, i com nosaltres, desitgen un 
partit equilibrat on els protagonistes 
siguin els jugadors. Cometen errors, 

Les cartes poden tenir un màxim de 1.400 
caràcters i han d’anar signades. La revista 
es reserva el dret de resumir-les. Podeu fer-

les arribar a Ràdio Argentona o pels nostres 
canals digitals.

és normal, tots ho fem. Però amb els 
nostres crits només aconseguim aug-
mentar la seva nerviositat i els seus 
errors.

No us demano silenci, sinó que 
animeu sempre als nostres equips, 
jugadors i jugadores. Aplaudiu l’es-
forç, tant en la victòria com en la der-
rota, perquè és la millor recompensa 
que poden rebre. I quan els vostres 
fills surtin del partit, feliciteu-los, 
encara que hagin perdut. Això és 
compartir experiències i construir 
lligams únics.

Recordem que el bàsquet és un 
joc, i amb el joc ve l’aprenentat-
ge. — Joan Burgués, president del CB 
Argentona

Els padrins de la Vellesa

Hola a tothom, 
En primer lloc dir-vos que és un 

goig poder-vos acompanya en un 
dia tant especial com és la Festa de 
la Vellesa. Volem agrair a la junta del 
Patronat de la Vellesa que ens hagin 
concedit aquest privilegi de ser els 
padrins i felicitar-los per la seva de-
dicació amb tots els actes que promo-
uen any rere any. 

Per cert, quan en Joan Lluís m’ho 
comunica, és a la paret de Cap de 
Creus, que també té un altre sobre-
nom, Paret de les menties, lo que em 
va fer posar-ho en dubte... Però no, 
no, la cosa anava en serio. Sembla 
que va de pares a fills. 

I aquí ens teniu a mi i la meva es-
posa i manifestar-vos que és un au-
tèntic privilegi participar en aquesta 
diada on tots vosaltres sou els autèn-
tics actors i protagonistes i que, per 
molts anys, ho puguem gaudir tots 
plegats. 

Una forta abraçada a tots i visca 
els avis d’Argentona. 

Afectuosament — Paquita i Joan

Reflexió sobre l’esport

Aquesta temporada 2023-2024, el 
Club Bàsquet Argentona disposa de 
26 equips Federats i una excel·lent 
Escola de Bàsquet, la qual cosa re-
presenta una participació rècord en 
la història del Club. Destaca la pre-
sència d’equips en les categories més 
altes, demostrant un nivell quantita-
tiu i qualitatiu sense precedents.

Des de l’equip de Junta i Coordi-
nació Esportiva, ens sentim especi-
alment satisfets de poder oferir als 
nostres jugadors un nivell adequat a 
les seves exigències. Aquesta fita és 
la recompensa d’un gran esforç que 
realitzem des del Club, destinant 
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SÓN LES NOU DEL MATÍ, l’Eli, la Carina i la Neus 
carreguen sacs i llaunes de menjar per a gats al maleter 
del cotxe de la Neus. Pugen al vehicle i enfilen la carrete-
ra que porta a les Ginesteres. Després de quatre revolts, 
molt a l’inici del veïnat, s’aturen al davant d’una casa 
particular. En veure-les arribar, tres gats s’acosten confi-
adament. La Neus i els hi parla mentre obre el maleter, i 
va omplint recipients de plàstic. En deixa un dins mateix 
del pati d’una casa. L’altre, al darrere d’una font pública. 
Els gats es precipiten sobre el menjar. Aviat, un cadell 

treu el cap de darrere d’uns testos. “Mite’l!”, exclama la 
Carina, “és l’únic que ha quedat de la camada de tres, 
oi?”. “Si, només s’ha salvat aquest”, es lamenta la Neus. 

La Neus, la Carina i l’Eli són membres de l’entitat 
Argentgats, que des del 2020 s’ocupa de l’alimenta-
ció i les cures veterinàries de les colònies de gats que hi 
ha repartides per Argentona. La nova llei de benestar 
animal disposa que aquests animals que viuen al carrer 
són propietat municipal, per tant, el consistori s’ha d’en-
carregar de tenir-ne cura. Per aquest motiu, la tasca que 

A Argentona, la despesa municipal relacionada amb la cura d’animals no para de 
créixer. La nova llei de benestar animal, aprovada el 2023, ha generat noves obli-
gacions als ajuntaments que es veuen obligats a fer-se càrrec de tots els animals 
sense propietari, especialment gossos i gats, que hi ha al seu terme municipal. A 
aquest fet se li suma la tendència social a tenir cada cop més animals de compa-
nyia, una tendència que no sempre parteix d’una reflexió responsable i que, en 
massa ocasions, acaba amb problemes de convivència veïnal o abandonaments. 

Un dels espais de la gatera situada a l’antic camp de futbol del barri de Sant Miquel del Cros.
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Quant li costa a 
l’Ajuntament fer-se 
càrrec d’un gat? 
(Sense comptar l’alimentació)

Esterilització,  
entre 65 i 70 euros

Total:  
90 euros

Xipatge,  
25 euros

fan aquestes voluntàries és clau per l’Ajuntament, que 
sense el seu suport, es veuria obligat a establir recursos 
públics, tant personals com materials, per alimentar i 
tenir cura de totes les colònies. De fet, Argentgats no 
és l’única entitat animalista que es fa càrrec d’animals 
de carrer, la gatera municipal, ubicada a l’antic camp de 
futbol del Cros, també està gestionada per voluntaris, 
en aquest cas els de l’associació Urpes i Bigotis. 

La llei de benestar animal, que va entrar en vigor el 
29 de setembre de 2023,  assigna un seguit de respon-
sabilitats als municipis, però no ha desenvolupat un 
reglament que concreti la norma i no ha establert re-
cursos per a fer-hi front, exceptuant algunes ajudes per 
al manteniment de les colònies felines. 

Colònies de gats: Fauna urbana amb drets
L’Ajuntament d’Argentona destina fons públics al 

control de colònies mitjançant el mètode CER (Captu-
ra, Esterilització i Retorn). Aquestes actuacions no les 
duen a terme treballadors municipals, sinó que gràcies 
a les entitats animalistes sense ànim de lucre, es captu-
ren els animals i es porten a esterilitzar. L’ajuntament 
finança les esterilitzacions, i les entitats la resta de 
despeses que comporta la gestió de colònies (menjar, 
atenció veterinària, etc.). Anualment també es donen 
ajuts econòmics a aquestes entitats per suportar part 
d’aquestes despeses. “L’any passat vam rebre una sub-
venció municipal de 1.700 euros”, explica l’Eli, que 

agraeix l’aportació tot i que queda lluny del que es gas-
ta l’associació en tenir cura dels animals. “La setmana 
passada vam recollir un gat que havia estat atropellat, 
l’operació va costar més de dos mil euros. Només l’any 
passat les nostres despeses van superar els trenta mil 
euros”, assegura. Per fer front a aquestes despeses, par-
ticipen en fires en les quals venen material de l’entitat, 
també reben donacions, aportacions de voluntaris i, en 
moltes ocasions, “acabem pagant els tractaments de la 
nostra butxaca”. 

La sala d’intervencions del CAAD Maresme.

La llei estableix que els gats de carrer es troben sota 
l’empara de l’administració municipal. Segons l’àrea de 
Medi Ambient, l’Ajuntament d’Argentona és responsa-
ble de prop de 500 gats repartits en 48 colònies i, com a 
responsable, s’ha de fer càrrec de les despeses veterinà-
ries, l’alimentació, la implantació de xip identificatiu i 
l’esterilització de cada animal. Des d’Argentgats eleven 
la xifra a les 54 colònies. 
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Tot plegat només és possible amb l’ajut de les entitats 
esmentades, que fan bona part de la feina de manera 
totalment voluntària. L’ajuntament anualment té una 
despesa que va dels sis mil als vuit mil euros anuals des-
tinats al control de colònies,  però això només és una 
part dels costos reals, que són molt més elevats, i que les 
entitats fan front, gràcies a aportacions de socis, empre-
ses, particulars i administracions.

Gossos: abandonaments i desconeixement de 
l’ordenança
El CAAD Maresme, situat dins el terme d’Argentona, 
és el Centre d’Atenció d’Animals Domèstics de la co-
marcal. Les instal·lacions es van construir en uns ter-
renys, propietat de l’Ajuntament d’Argentona, a la zona 
de Can Carmany. L’any 2002 l’Ajuntament d’Argento-
na va signar un conveni amb el Consell Comarcal del 
Maresme (CCM) per tal de qualificar d’equipament el 
terreny, tramitar la desafectació i procedir a la venda de 
la finca a favor del CCM. Com a contraprestació, es va 
acordar que Argentona no pagués cap quota del servei 
que ofereix el CAAD durant els següents trenta anys. La Neus, l’Eli i la Karina són l’ànima d’Argentgats.

Un dels vint-i-sis gossos decomissats que espera ser adoptat en una gossera privada.
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No obstant això, la saturació que pateix el centre ha 
impedit que Argentona pogués fer ús del servei davant 
els darrers abandonaments o decomisos forçats de 
gossos. Això ha comportat que el consistori s’hagi vist 
obligat a pagar el servei de gosseres privades. Només el 
darrer decomís que ha tingut lloc a Argentona, de vint-
i-sis gossos que es trobaven en condicions insalubres, 
té un cost mensual de més de nou mil euros per a les 
arques municipals. El mes de setembre la regidoria de 
Benestar Animal  ja havia exhaurit el pressupost previst 
per fer front a aquestes qüestions. 

Però l’aplicació del règim sancionador de la Llei de 
benestar animal i l’Ordenança municipal també gene-
ra ingressos per al consistori en forma de sancions per 
aquells propietaris d’animals que incompleixen la nor-
mativa. Les sancions poden ser molt elevades si s’in-
compleixen diverses obligacions al mateix temps. Per 
exemple, en cas que un propietari passegi un gos sense 
lligar, sense morrió (en cas de ser GPP), sense xip i sense 
haver-lo censat. Les sancions poden anar de prop dels 
100 € fins a més de 2.000 € depenent de la infracció. 

Així i tot, els tècnics municipals asseguren que hi ha 
un gran desconeixement de la norma per part dels pro-
pietaris. En el cas d’amos de GPP (gos potencialment 
perillós), estan obligats a obtenir una llicència de tinen-
ça i conducció, així com portar-los amb corretja curta 
i morrió. Per altra banda, la majoria d’amos de gossos 
saben que han d’implantar el xip al seu animal, el qual 
serà fàcilment identificat si es perd, però desconeixen 
que també han de censar-lo a l’Ajuntament i notificar 
la defunció de l’animal quan aquest mor. Aquest darrer 
punt és molt important, ja que majoritàriament no s’avi-

sa quan l’animal mor i això impossibilita tenir un cens 
actualitzat del nombre de gossos que hi ha al municipi. 

Per tal de tenir un cens actualitzat, hi ha municipis 
que fan pagar una taxa anual per tenir un animal de 
companyia. D’aquesta manera, s’asseguren que els 
propietaris notificaran la mort de l’animal quan es pro-
dueixi. Però d’aquesta mesura s’escapen els propietaris 
que fan cas omís de la norma i no posen xip, ni censen 
el seu animal. 

Aquest petit bodeguer no va tenir espai al CAAD i també espera ser adoptat en una gossera privada,

Alguns dels gossos que viuen a les instal·lacions del CAAD Maresme.



EL DIRECTOR DEL MUSEU del 
Càntir, Oriol Calvo va ser escollit, el 20 
de setembre, nou president de l’Acadè-
mia Internacional de Ceràmica (AIC) 
durant el 51è Congrés de la institució 
celebrat a Portugal. Calvo va obtenir el 
càrrec amb un 58% dels vots, agafant el 
relleu d’un ceramista noruec. Ara, ini-
cia un mandat de sis anys que suposa 
un pas endavant en la seva trajectòria 
en el món de la ceràmica.

L’argentoní ha estat vinculat a l’AIC 
durant els darrers vuit anys, exercint 
de tresorer i formant part del Consell 
com a representant dels països del 
sud d’Europa. Calvo ha destacat que 
aquest càrrec representa la culmina-
ció de la seva carrera professional, 
just a les portes de la seva jubilació, 

Oriol Calvo és el nou 
president de l’Acadèmia 
Internacional de 
Ceràmica

prevista per finals del 2025. Els objec-
tius per al nou president són optimit-
zar costos i ser més eficients, oferir 
més serveis als membres de l’AIC i 
protegir i posar en valor les expressi-
ons de ceràmica tradicional.

L’Acadèmia Internacional de Cerà-
mica, fundada el 1952, té per objec-
tiu representar els artistes ceràmics 
de tot el món i organitzar exposicions 
i congressos internacionals. La seva 
seu oficial es troba a Ginebra, Suïs-
sa. L’AIC va ser creada per Henry 
J. Reynaud, qui en va ser el primer 
president fins a la seva mort el 1964. 
Reconeguda per la UNESCO com a 
Organització No Governamental per 
la promoció de les arts, l’AIC conti-
nua sent una plataforma clau per a la 

difusió i protecció de la ceràmica en 
l’àmbit global.
L’any 2027, durant el mandat de 
Calvo, l’AIC celebrarà el seu 75è 
aniversari. Una commemoració que 
arribarà després que Calvo finalitzi 
la seva responsabilitat l’any 2025 a 
Argentona amb dues grans efemè-
rides: el 50è aniversari del Museu 
del Càntir i la 75a Festa del Càntir.

La culminació d’una carrera 
dedicada a la ceràmica

Actualment, Oriol Calvo compagina 
la direcció del Museu del Càntir amb 
la direcció tècnica de l’Associació Es-
panyola de Ciutats de la Ceràmica 
(AeCC) i la direcció administrativa de 
l’Agrupació Europea de Ciutats de la 
Ceràmica (AEuCC). També és mem-
bre fundador de l’Associació de Ce-
ramologia (1989) i de l’AeCC (2007), 
actualment formada per vint-i-cinc 
ciutats de tot Espanya. La seva experi-
ència també es nodreix de la coordi-
nació d’esdeveniments com el 47è 
Congrés de l’Acadèmia Internacional 
de Ceràmica, celebrat a Barcelona el 
2016. Com a director del Museu del 
Càntir, Oriol Calvo també assumeix 
la direcció del Festival Internacional 
de Ceràmica Argillà i és el responsa-
ble del Taller Escola de Ceràmica.
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El diumenge 27 d’octubre, la colla de Geganters 
i Grallers d’Argentona va organitzar la Trobada 
de Gegants del Maresme. Durant la trobada es va 
celebrar la Festa de l’Hereu en la qual el senyor 
de Burriac va traspassar el títol que ha ostentat 
durant un any, al gegant Iluro de Mataró. Per a 

nomenar-lo, els Geganters i Grallers d’Argento-
na es van empescar un joc. Només un dels càntirs 
que van repartir a les colles tenia aigua. El càntir 
que rajava aigua assenyalava el nou gegant Hereu.

A la trobada, hi van assistir vint-i-una colles 
de la comarca que, tot i l’amenaça de pluja, van 
recórrer els carrers d’Argentona en dues cercavi-
les simultànies que es van acabar amb el ball dels 
Hereus a la plaça Nova. 

Més de quaranta 
gegants participen 
a la Festa de l’Hereu
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Fotografies —  
Marta Tudela 

ÀLBUM

MOMENTS 
DE LA FESTA 
MAJOR 2024 

1. L’actor Joan Pera va ser 
el pregoner de la Festa 
Major 2024. 2. L’alcaldessa, 
Montse Capdevila, durant la 
celebració del vot de poble. 
3. Un moment de l’aixecada 
de càntirs. 4. L’espai de Can 
Doro s’ha consolidat per a 
espectacles musicals de petit 
format. 5. Cuinant el porc pel 
sopar popular de Garrinada. 
6. Va costar trobar taula 
per l’Argentast. 7. Alguns 
participants a la cursa 
popular. 8. La plaça Nova 
va acollir els concerts més 
ballables.9. Espectacle 
familiar a la plaça de 
l’Església.10. Al pati de 
l’escola Argentona no hi 
cabia ni una agulla. 
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(D’esquerra a dreta) Òscar Fernández, 
alcalde de Cabrera; Judith Toronjo, diputada 
de Junyts; Montse Capdevila, alcaldessa 
d’Argentona; i Laura Freixas, diputada de 
Junts i membre de la mesa del Parlament 
de Catalunya.

SUCCESSOS
Un detingut per dos robatoris amb 
arma de foc a Vilassar de Mar

Els Mossos d’Esquadra van detenir, 
el 17 d’octubre, un veí de Can Raimí 
acusat de cometre dos robatoris vio-
lents en establiments comercials de 
Vilassar de Mar. L’arrestat va actuar 
de manera similar en els dos casos. 
El primer atracament va passar el 12 
d’octubre, quan l’home va entrar en 
un supermercat Vilassar de Mar amb 
un casc de motocicleta i una arma de 
foc. Va intimidar el dependent, exi-
gint-li els diners de la caixa registra-
dora, aconseguint emportar-se uns 
1.500 euros. Tres dies després, el 15 
d’octubre, va repetir el robatori en 
un altre supermercat, també a Vilas-
sar de Mar, on va utilitzar el mateix 
mètode per intimidar el treballador i 
emportar-se uns 900 euros.

Quan es va produir el segon atra-
cament, els investigadors van con-
cloure que es tractava de la mateixa 
persona. Amb aquesta informació, 
es va organitzar un dispositiu con-
junt entre els Mossos d’Esquadra de 
la Comissaria de Premià de Mar i la 
Policia Local de Vilassar de Mar, que 
va permetre detenir el presumpte au-
tor. Després de passar a disposició ju-
dicial, el jutge en va decretar l’ingrés 
al Centre Penitenciari Brians 1 amb 
presó sense fiança.

MOBILITAT
Clam per la millora de la línia 807

Dos anys després del seu naixe-
ment, la línia 807 de bus que uneix 
Argentona i Cabrera amb Barcelona 
ja no pot absorbir la demanda dels 
usuaris. Aquesta tardor dues veïnes 
d’Argentona, la Clara de Balanzó i 
l’Emília Illamola, van aconseguir 
més de mig miler d’adhesions a una 
campanya de Change.org en la que 

reclamaven l’augment de freqüèn-
cies i la no interrupció del servei 
durant l’estiu i els caps de setmana.

Amb el mateix objectiu, el dipu-
tat Hugo Manchón, a instància del 
Partit Popular d’Argentona, pre-
sentava una proposta de resolució 
perquè sigui debatuda a la comis-

sió de territori del Parlament de 
Catalunya. 

Una setmana després, els alcal-
des d’Argentona i Cabrera de Mar 
es trobaven amb la plataforma 
d’usuaris afectats per la línia 807 
per fer costat a les seves reivindi-
cacions. Just després de la trobada, 
l’alcaldessa d’Argentona, Montse 
Capdevila, i l’alcalde de Cabrera, 
Òscar Fernández, van oferir una 
roda de premsa des d’una parada 
d’autobús reclamant un compromís 
de finançament efectiu per part de 
la Generalitat.

CULTURA
La Tardor Literària a YouTube

El Centre d’Estudis Argentonins 
ha tornat a organitzar amb èxit la 
Tardor Literària convidant quatre 
escriptors avalats per l’aplaudiment 
unànime de crítica i lectors. Eva Pi-
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quer amb Aterratge (2 d’octubre), 
Pep Puig i Si una tarda de juliol un 
borinot (9 d’octubre), Rafael Vallbo-
na amb La musa de la plaça Reial (16 
d’octubre), i Anna Punsoda amb la 
seva magnífica novel·la La terra dura 
(23 d’octubre) van omplir de lectors la 
sala infantil de la biblioteca. 

A banda de gaudir de les sessi-
ons presencialment, l’entitat orga-
nitzadora ha ofert la possibilitat de 
veure les sessions a través del seu 
canal a YouTube. Les podeu trobar 
a: https://www.youtube.com/@
centredestudisargentoninsj1668

ENTITATS
Un grup de joves crea una nova 
secció al Grup de Muntanya 
d’Argentona

Cinc joves d’Argentona han fet una 
crida a través de les xarxes socials 
per crear una nova secció al Grup 
de Muntanya d’Argentona: volen fer 
un grup de joves a l’entitat. De mo-
ment, han aconseguit crear un grup 
de trenta persones. Tenen entre set-
ze i trenta anys i s’organitzen a través 
d’un grup de Whatsapp en el que tots 
els participants hi poden proposar 
activitats.

ser mÀ dreta de López en la darrera 
campanya electoral. 

Rodríguez, que es va estrenar 
com a regidora en aquest mandat, 
passa a ser el nom més destacat dels 
socialistes argentonins. Al seu cos-
tat hi haurà Txema Sánchez com a 
secretari d’organització i finances; 
Blai Abelló, responsable de relaci-
ons institucionals; i la incorporació 
de Manolo Cecilia. 

Mar Rodríguez, explica que la 
nova executiva s’ha dotat d’un pla es-
tratègic per organitzar la secció local i 
avança que el seu paper als plens mu-
nicipals serà cada cop més actiu. Entre 
les línies estratègiques de la nova exe-
cutiva del PSC d’Argentona s’hi troba 
la millora dels serveis municipals, la 
promoció de l’habitatge assequible, 
la lluita per la igualtat d’oportunitat i 
la protecció del medi ambient. La nova 
direcció també subratlla la seva volun-
tat d’enfortir vincles amb entitats soci-
als i veïnals, així com amb la resta de 
formacions polítiques.

Una de les impulsores, Griselda 
Artigas, fa tres anys que es va unir al 
Grup de Muntanya. Ara, el seu grup 
d’amics convida el jovent d’Argento-
na amb ganes d’explorar la munta-
nya, viure aventures i conèixer gent 
amb la mateixa passió. El grup es vol 
obrir a tothom, independentment del 
nivell d’experiència, i oferir activitats 
de tot tipus com escalada, barran-
quisme i alpinisme.

POLÍTICA
Mar Rodríguez, nova primera 
secretària del PSC Argentona

El PSC d’Argentona ha renovat la 
seva executiva. Aquesta és la primera 
renovació important que fa el partit 
després que Susana López, durant 
anys cap de llista de la formació, dei-
xés el grup municipal i passés a ser 
regidora No Adscrita. La nova pri-
mera secretària de l’executiva serà, 
precisament, Mar Rodríguez, qui va 
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SOCIETAT
Els veïns d’El Molí reactiven el barri 

Després d’haver deixat aturada la 
seva Festa Major el 1995, els veïns del 
Molí han reactivat les activitats del 
barri. A principis de setembre van ce-
lebrar la segona Festa Major, organit-
zant activitats per a totes les edats. A 
finals d’octubre, també van recupe-
rar la castanyada del barri amb una 
botifarrada popular que va incloure 
moniatos, castanyes i moscatell per 
a tothom, mentre que els més petits 
van poder gaudir del contacontes de 
“Maria la Castanyera”. L’associació 
de veïns ja treballa per preparar ac-
tivitats de cara a les Festes de Nadal. 

EQUIPAMENTS 
(30 D’OCTUBRE)
La reforma de la zona esportiva, a 
les portes de la licitació

El govern municipal té previst lici-
tar pròximament la primera fase 
del projecte de remodelació de la 
zona esportiva Raül Paloma, que es 
desenvoluparà en quatre etapes. En 
aquesta primera intervenció, es pavi-
mentarà i reordenarà l’aparcament i 
les zones de pas per als vianants, i 
s’hi incorporaran pistes esportives a 
l’aire lliure. Concretament, s’hi ha-
bilitaran pistes de futbol, d’handbol, 
dues de bàsquet —una de gran i una 
de petita—, i una pista de vòlei platja.

La primera fase està actualment 
en exposició pública al web de l’Ajun-
tament d’Argentona. Un cop adjudi-
cades les obres, s’estima que els tre-
balls s’allarguin uns sis mesos, amb 
un pressupost de gairebé set-cents 
mil euros. De cara a l’any vinent, 
s’iniciarà la segona fase del projecte, 
que inclourà la construcció de quatre 
pistes de pàdel, segons va anunciar el 
regidor d’Esports, Joan Garachana, 
durant la Reunió de Poble. La inter-

venció a la zona es completarà amb 
les fases tres i quatre, que preveuen la 
connexió amb la carretera i la millora 
de la zona infantil. 

El projecte va generar debat al 
ple municipal d’octubre. El regidor 
d’Unitat, Isidre Viñas, va criticar-lo, 
afirmant que el govern l’ha aprovat 
sense consultar ni involucrar els grups 
municipals, i va considerar que el pro-
jecte presenta errors i prioritza la de-
cisió política per sobre del criteri tèc-
nic. Viñas va demanar al govern que 
reconsideri el projecte i el replantegi. 
En la seva rèplica, el regidor d’Es-

ports, Joan Garachana, va assegurar 
que el projecte fa més d’un any que es 
treballa, que s’han fet modificacions a 
petició de grups i entitats esportives, i 
va afirmar que Unitat mai no hi havia 
mostrat cap objecció.

ESPORTS
Blanca Colominas, campiona 
europea de waterpolo

L’argentonina Blanca Colominas 
Juanola es va proclamar campiona 
d’Europa amb la selecció espanyo-
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de continguts audiovisuals. També 
ha promogut l’ús de tecnologies 4G 
i 5G per a transmissions en directe i 
periodisme mòbil. El 2023, va impul-
sar la plataforma OTT La Xarxa+, 
que ha facilitat l’adaptació dels mit-
jans locals als nous hàbits de consum 
digital.

la femenina de waterpolo sub’19 al 
campionat celebrat a Zagreb, del 24 
al 31 d’agost passat. L’èxit amb el 
waterpolo li arriba a Colominas des-
prés d’onze anys practicant la natació 
sincronitzada. A més, el waterpolo és 
un esport molt present a casa seva, ja 
que el seu pare és àrbitre de water-
polo internacional i els seus germans 
també hi juguen. 

La Blanca és actualment portera 
del CN Atlètic Barceloneta i entrena 
tots els dies de la setmana, en doble 
sessió. Entre els seus objectius de 
futur, té clar que li agradaria classifi-
car-se per a la Copa de la Reina, anar 
a la Copa d’Europa de l’any vinent i, 
amb la selecció, “ser campiones del 
món”.

COMUNICACIÓ
Marc Melillas, nou director gene-
ral de Mitjans de Comunicació de 
la Generalitat 

El periodista argentoní Marc Me-
lillas va ser nomenat nou director 
general de Mitjans de Comunicació 
de la Generalitat el passat 26 de se-
tembre. Vinculat a diversos mitjans 
de comunicació local, com Canal 51, 
Televisió Badalona (1991-1997) i TV 
Clot Sant Martí (1998-1999), Melillas 
va iniciar la seva trajectòria a Ràdio 
Argentona, on era responsable dels 
informatius. Posteriorment, també 
va col·laborar amb altres mitjans de 
proximitat com Televisió de Mataró, 
Crònica de Mataró i Cadena 13.

Durant els darrers 25 anys, ha tre-
ballat a la Xarxa Audiovisual Local, 
de la qual va ser fundador l’any 1999. 
Posteriorment, en va ser director ge-
neral i des de l’any passat ocupava el 
càrrec de conseller delegat. 

Marc Melillas ha estat involucrat 
en la transició de la televisió analò-
gica a la TDT i en la creació de pla-
taformes digitals per a l’intercanvi 

CULTURA
‘ZLOTY’ guanya la primera edició 
del Premi PicaPorta del FSP

La companyia de Pau Palaus, amb 
el muntatge ZLOTY, ha estat la 
guanyadora de la primera edició del 
Premi PicaPorta del Festival Sense 
Portes (FSP) d’Argentona. El nou 
guardó l’atorgava un jurat especia-
litzat que va reconèixer ZLOTY per 
oferir un espectacle rodó, emotiu i 
divertit a parts iguals. El jurat també 
va destacar que el muntatge treballa 
amb elegància les diferents emoci-
ons i que tracta la nostàlgia, el fracàs 
i la duresa de la vida sense caure en 
la llàgrima fàcil.

Per altra banda, el jurat del FSP 
també va voler concedir una Menció 
Especial a l’espectacle B.O.B.A.S., de 
la Cia. Jimena Cavalleti, per l’humor 
especial d’una peça precisa i descara-
dament necessària, que converteix un 
acte fúnebre en una absurda comèdia.

Finalment, el Premi Pom d’Or 
que tradicional atorga el públic del 
festival, va recaure en ‘H’ de la com-
panyia La Corcoles. El públic va que-
dar fascinat per aquest espectacle 
d’alt equilibrisme que combinava el 
risc amb l’elegància i la poesia..  
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Els nostres residus, la nostra 
responsabilitat

Projecte T, 
Una obra de cara a la galeria
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El govern de l’Ajuntament acaba d’aprovar el projecte T, 
una Reurbanització d’uns trams dels carrers Dr. Samsó 
i Dr. Farrero. Ho ha fet a l’estiu, durant les vacances, de 
manera que no hi ha hagut temps de presentar-hi al·le-
gacions. És un projecte que ningú demanava i que han 
fet sense explicar-lo, ni debatre’l, ni res que s’hi assem-
bli. En vam tenir notícia el febrer passat en un Power-
Point sense cap detall ni explicació, només una taca so-
bre un plànol. I, està clar, quan es comencen les coses 
malament, el resultat no pot ser gaire millor.

El projecte T és una declaració d’intencions de com 
volen que siguin els carrers del centre històric/comer-
cial. Es fa sense haver pensat primer si cal vianitzar el 
centre; si hi ha d’haver més o menys aparcaments; com 
han de ser els carrers i quina morfologia els donem. 
Han decidit que aquestes qüestions són tècniques 
i que els veïns no hi tenen res a dir. Per exemple, no 
podem opinar sobre si és millor un carrer amb plata-
forma única o convencional; tampoc podem decidir si 
volem bancs al carrer o si s’han de tallar 60 arbres... Són 
qüestions que normalment es contemplen en aquest ti-
pus de projectes, que la majoria de municipis del Mares-
me tenen fets de fa anys. Nosaltres encara ni hem sigut 
capaços de fer funcionar la zona vermella. I ja fa un any 
i mig que ens governen.

Són qüestions que des d’UNITAT entenem que sí són 
opinables. Per això vam manifestar el nostre desacord a 
aquest projecte al ple de setembre. I és el que continu-
arem fent sempre que calgui i ens ignorin o no tinguin 
en compte les nostres opinions. Si aquest govern vol que 
col·laborem per tal de millorar el poble, ho farem, però 
si només ens vol de comparses sense capacitat de dià-
leg, com estem veient que fan els partits que els donen 
suport,  no ens hi trobaran.

Tots i cadascun de nosaltres som responsables del resi-
dus que generem. No és una responsabilitat que puguem 
delegar, és només nostra. Tenim la possibilitat de gene-
rar-ne menys, com fer-ho és una reflexió i un propòsit que 
tots hauríem de fer i tenir.

El que sí deleguem, com a individus, és la gestió poste-
rior de la nostra brossa ja sigui per a tractar-la i reaprofi-
tar-la o per a eliminar-la. Ho fem via l’Ajuntament que té, 
per llei, l’obligació de recepcionar-la i gestionar-la. Per 
cobrir el cost d’aquest servei públic, que no és poc, hi ha la 
taxa de la brossa. La recollida, el transport, el tractament 
i l’eliminació de residus és un dels contractes més impor-
tants del pressupost municipal d’Argentona.

Els residus produïts per les activitats del comerç, 
l’hoteleria, les oficines i els serveis són equiparables als 
domèstics i poden beneficiar-se del sistema de recollida 
municipal mitjançant una taxa específica. Però si aquest 
servei públic no els interessa o no els convé, sempre po-
den acollir-se a un gestor de residus privat.

Enguany hem celebrat el 20è aniversari de la implan-
tació del porta a porta a Argentona que va significar una 
revolució en els resultats de la recollida selectiva. Llavors 
érem pocs municipis a Catalunya, ara en som 328 i n’hi ha 
140 més en vies de fer-ho. El 2010 vam liderar l’aplicació 
de la Taxa Justa, ara hi ha 12 municipis més, i encara cal 
treballar molt perquè la taxa sigui més equitativa: qui més 
residus genera ha de pagar més. 

A nivell global, les administracions s’han de posar les 
piles per controlar els grans productors de residus, però 
això no hauria de ser cap excusa en la responsabilitat 
individual dels habitants de la Terra. La tenim i som un 
grapat de milions. Només hi ha un planeta Terra i és el 
mateix per a tots.

MONTSE CAPDEVILA
TXA

Alcaldessa, Administració General,  
RRHH, Seguretat  

i Companyia d’Aigües

XAVIER COLLET
TXA

1r tinent d’a., Urbanisme,  
Obra pública, Espai públic, Serveis, 

Habitatge i Cohesió

M.MERCÈ JUAN
TXA

2a tinenta d’a., Participació i 
Transparència, Promoció Econòmica, 
Cooperació, Societat Digital, Serveis 

Econòmics

JOAN MARTÍN
TXA

Esports, Educació i Joventut

QUIM CAPDEVILA
TXA

Cultura i Festes

REGIDORES I REGIDORS ARGENTONA

P1

TOTS PER ARGENTONA UNITAT
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Des d’Avancem-Junts, valorem el fet que, després de 
posar ordre a moltes regidories i al funcionament de 
l’ajuntament, es comencin a executar alguns dels molts 
projectes municipals en els quals hem treballat en acció 
conjunta de govern.

Ja disposem del contracte per l’arranjament i asfaltat 
dels carrers i, per això, aquest mateix mes de novem-
bre, ja s’inicien les obres del nou pla d’asfaltat al veïnat 
de les Ginesteres, així com la renovació de la canonada 
general per l’abastament de l’aigua, obra que executarà 
la Companyia d’Aigües d’Argentona.

Dins del pla de mobilitat, s’està treballant en el pro-
jecte de la zona vermella que,  conjuntament amb un 
nou pla de mobilitat, esperem que contribueixin a mi-
llorar tant la circulació, com la problemàtica de l’apar-
cament al centre de la nostra vila.

També ens hem de felicitar per la feina feta en el pro-
jecte de la zona esportiva Raül Paloma, que ja està pu-
blicat i en procés de licitació. Sens dubte, aquesta obra 
suposarà una important millora que beneficiarà a tots 
els vilatans, als clubs, entitats i a l’Escola d’Argentona.

Ja hem celebrat amb èxit la setmana de la Gent Gran i 
festa de la Vellesa. Aquestes cites han consolidat el nou for-
mat que inclou l’acte central a la Sala. Per altra banda, des 
de la regidoria de festes tradicionals estem treballant en els 
pròxims actes, destacant sempre el paper de les entitats.

En resum, des d’Avancem-Junts, destaquem l’esforç de 
l’equip de govern per treballar conjuntament en diferents 
projectes. Si queden aprovats, permetran la millora de la 
xarxa d’aigua, la construcció del dipòsit d’en Rocar d’en Ser-
ra, la implantació d’un ou pla de mobilitat i la zona vermella.

Finalment, des d’Avancem-Junts, volem mostrar el 
nostre més sincer condol per les víctimes del temporal 
Dana, així com per tots els afectats del País Valencià, 
Castella-La-Manxa i Andalusia.

Acció de govern i pressupostos
Conjuntament tirarem 
endavant diferents projectes

X

IG

@PerArgentona

@avancem_ junts_argentona

Argentona ha estat històricament un referent en termes 
de qualitat de vida. No obstant això, en els darrers anys, 
l’equip de govern municipal ha mostrat una alarmant 
manca d’ambició en la gestió dels recursos i una lenti-
tud preocupant a l’hora de posar en marxa projectes que 
garanteixin el progrés i el benestar dels seus habitants 
en el futur. Els projectes de modernització i millora s’ar-
rosseguen. El Partit Popular ho diu fa molt de temps; Ar-
gentona està aturada.

Un dels majors problemes que té l’equip de govern 
d’Argentona és la clara manca de visió de futur. La gestió 
municipal sembla més centrada en una administració 
rutinària i poc innovadora que en la implementació de 
polítiques i projectes transformadors. Argentona con-
tinua arrossegant-se amb solucions que no responen a 
les exigències del segle XXI. El model de governança 
d’Argentona sembla limitar-se a la gestió de l’immediat, 
sense propostes ambicioses que afrontin els reptes que 
venen. La manca d’un pla de desenvolupament és un clar 
indicador de la falta d’una estratègia de futur. 

Un altre aspecte preocupant de la gestió de l’equip 
de govern d’Argentona és la seva desconnexió amb les 
necessitats reals dels ciutadans. Les decisions polítiques  
responen a interessos interns o a la pressió de determi-
nats grups de poder local. Això sí, les taxes i els impostos 
no paren de créixer.

És evident que Argentona necessita un canvi d›enfo-
cament. El poble vol un equip de govern que es compro-
meti a treballar amb ambició i a impulsar projectes a llarg 
termini que transformin el municipi. És necessari que 
l’equip de govern abandoni el seu enfocament i comenci 
a pensar en el futur amb una visió àmplia i estratègica. 
La manca d’ambició i la lentitud en l’execució de projec-
tes clau estan llastrant el desenvolupament del nostre 
municipi.

Falta d’ambició i lentitud 

Cal valentia en la gestió del futur

MONTSE CERVANTES
AVANCEM JUNTS

Festes Tradicionals, Mobilitat,  
Transport i Aparcament, 
 Acció Social i Gent Gran

SERGI BLANCO
AVANCEM JUNTS

3r tinent d’a. 
Companyia d’Aigües

BERNAT CALVO
ARA ARGENTONA

Patrimoni

MARIONA PASQUAL
ERC

4a tinenta d’a., Medi Ambient,  
Acció Climàtica, Benestar Animal, Salut, 

Igualtat, Feminisme i LGTBI
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AVANCEM JUNTSPARTIT POPULAR
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P3

La planificació dels serveis bàsics en un poble com Ar-
gentona és essencial per garantir la disponibilitat i qua-
litat d’aquests serveis, i més, si volem assegurar la sos-
tenibilitat a futur i l’accés, de manera equitativa, per a 
tothom. Aquesta planificació requereix una visió a llarg 
termini i un compromís sostingut al llarg de diverses le-
gislatures. No pot haver-hi improvisació.

Els serveis bàsics a l’Europa moderna han d’estar ga-
rantits sempre, i comptar amb plans de contingència per 
situacions especials, per exemple sequera o inundacions. 
I, més, amb la situació de canvi climàtic que patim al Me-
diterrani. Els serveis bàsics, com la xarxa d’aigua, el cla-
vegueram, l’asfaltat de carrers i les voreres, necessiten in-
versions significatives de recursos econòmics i humans. 

A més de les infraestructures, és fonamental planificar 
els serveis bàsics destinats a les persones. Això inclou la 
construcció d›una residència pública per a gent gran, ser-
veis per a infants amb dificultats, habitatge assequible, 
una piscina coberta, una biblioteca i tantes coses de què 
disposen pobles veïns i nosaltres no. Aquests serveis mi-
lloren la qualitat de vida dels vilatans, i també fomenten 
un sentit de comunitat i benestar.

Una planificació a llarg termini permet una gestió 
més eficient dels recursos, distribuint els costos al llarg 
del temps i buscant fonts de finançament addicionals. 
Aquestes fonts de finançament addicionals, venen de la 
Diputació, la Generalitat, el Consell Comarcal, l’Estat i 
la Unió Europea.

El nostre partit, és l’únic partit a Argentona amb pa-
lanca directa d’acció sobre tots aquests estaments per 
accedir a recursos addicionals. PSC planificació, gestió 
i servei als vilatans d’Argentona.

Argentona s’està tornant a mobilitzar per exigir millores 
en la freqüència d’autobús entre Argentona i Barcelo-
na. Aquesta reclamació és del tot legítima i és la via per 
aconseguir que la línia 807 d’autobús sigui fiable i en 
puguem gaudir amb normalitat, sense les limitacions 
horàries actuals. En aquest sentit, ens sumem a la pe-
tició de l’Ajuntament d’Argentona i el de Cabrera per 
exigir a la Generalitat la millora d’aquest servei de bus 
que, a dia d’avui, només ofereix 6 sortides diàries i en 
dies laborables.

En paral·lel, hem demanat a l’Ajuntament d’Argento-
na que tiri endavant les gestions necessàries per arribar 
a un acord amb els ajuntaments de Cabrera de Mar i de 
Vilassar de Mar, per minimitzar i revertir l’ús extensiu 
de la zona verda del Pla de l’Avellà reservada als resi-
dents d’aquests municipis. La no limitació dels espais 
d’aparcament reservats dificulta enormement l’ús legí-
tim de la línia R1 de Rodalies a l’estació de Cabrera, per 
part dels argentonins. Creiem que aquests ajuntaments 
veïns han de tenir consideració envers els usuaris de Ro-
dalies i han de mantenir una actitud proactiva per fo-
mentar l’ús del transport públic que ens connecta amb 
Barcelona i el Maresme. Clarament, convertir els vol-
tants de l’estació de Cabrera en una zona d’estaciona-
ment reservat tot l’any -a Vilassar, de moment, només 
s’utilitza els caps de setmana d’estiu, és un hàndicap 
que no hi ajuda gens.

Tanquem aquest article amb un pensament per a les 
víctimes, famílies i veïns afectats per la DANA al País 
Valencià, a la vegada que empatitzem amb la reacció 
popular i agraïm les mostres de solidaritat d’arreu -car-
regades d’humanitat i absolutament desinteressades, 
davant la vergonyosa reacció, tardana, lenta i desorga-
nitzada, de les administracions supramunicipals.

 PARTIT SOCIALISTA DE CATALUNYA ARA PER ARGENTONA
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Argentona ha de planificar més La connexió del transport públic amb 
Barcelona ha de ser una prioritat

Cal garantir els serveis bàsics essencials
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P4

El benestar animal no és només una qüestió de compas-
sió; és una necessitat social i ètica que cada cop té més 
rellevància.

Avui, entenem millor que mai com el tracte que do-
nem als animals impacta directament la salut humana i 
ambiental. Dins d’un sistema que busca un equilibri sos-
tenible, assegurar la dignitat i el benestar dels animals no 
és opcional, sinó una prioritat.

L’evidència científica demostra que les pràctiques que 
afavoreixen el benestar animal també tenen beneficis per 
a la salut pública. En àmbits com el de les mascotes, ga-
rantir una cura responsable dels animals de companyia 
no només millora la seva qualitat de vida, sinó que tam-
bé redueix problemes socials com l’abandonament i el 
maltractament. A més, la protecció dels animals és un 
senyal de progrés social que reforça els valors de respecte 
i responsabilitat col·lectiva.

A nivell legislatiu, diversos països estan implementant 
lleis cada cop més estrictes per protegir els drets dels ani-
mals, i aquesta tendència posa en relleu que el benestar 
animal forma part de la justícia social. Com a ciutadans, 
tenim el deure d’exigir polítiques i pràctiques que pro-
tegeixin els animals del maltractament, la negligència i 
la sobreexplotació, però també unes grans obligacions 
envers ells.

Finalment, el respecte pels animals també és una 
declaració de valors que promou una convivència més 
harmònica amb el nostre entorn. Apostar pel benestar 
animal és apostar per un futur més empàtic i sostenible, 
on la vida de totes les espècies tingui el valor que mereix. 
En un món interconnectat, la compassió i el respecte són 
les millors guies per avançar.

En entrar al poble, observem un cartell que ens recorda 
la necessitat de no malbaratar l’aigua. La sequera que 
hem patit els darrers anys ha estat un dels majors pro-
blemes per als municipis, i la seva gestió, així com la pre-
visió de futurs episodis, és i serà un gran repte per a les 
administracions.

Paradoxalment, aquesta aigua tan necessària per a 
la vida pot, com hem pogut comprovar als pobles veïns 
de València, Castella i Andalusia, convertir-se en una 
trampa mortal, que ha provocat la desgràcia natural més 
devastadora que ha patit el nostre país.

La necessitat d’una gestió impecable per part dels nos-
tres polítics, que han de ser allà on els correspon, prenent 
les decisions que els competeixen i gestionant els recur-
sos de manera coordinada, eficient i efectiva, sempre hi 
és. En un cas com aquest, més encara. I, paradoxalment, 
aquells que hem triat per fer política s’han dedicat al par-
tidisme. Ara ens preguntem: per què la societat rebutja 
la política, tan necessària? Jo mateixa, que em dedico a 
això, veig cada dia com em resulta més difícil fer enten-
dre que necessitem polítiques justes i bons administra-
dors. No ho posem fàcil a aquells que, encara, creiem en 
una democràcia i en uns administradors que estiguin a 
l’altura de les circumstàncies.

Per acabar amb les paradoxes, la solidaritat que he vist 
arreu em fa sentir orgullosa de formar part d’aquesta so-
cietat. Tanmateix, el “postureig” d’aquelles persones que 
aprofiten la desgràcia per guanyar més seguidors, més 
“likes” o més rèdit polític em fastigueja i posa de mani-
fest que, afortunadament, no tots som iguals.

L’ésser humà capaç de fer això és el mateix que ha ar-
riscat la seva vida, la seva economia o la seva salut per 
salvar un altre.

En definitiva, la paradoxa està servida.
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Benestar animal: un compromís 
inajornable

Paradoxes 
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E l 4 d’Agost de 1983 es va celebrar la pri-
mera edició de la Mostra dels Artesans 
de la Ceràmica durant la Festa Major de 
Sant Domingo i Festa del Càntir. En par-

lem amb l’Assumpció Mínguez que va ser qui va 
fer els primers passos.

Jo anava a l’Escola d’Arts Aplicades de Ba-
dalona -explica- i tenia de professora a la Teresa 
Gironès. Allà vaig aprendre com es feien tota 
mena de peces i motlles. I vaig proposar d’ense-
nyar el què fèiem perquè la gent sabia què eren 
els càntirs i la terrissa popular, però en sabia molt 
poc de la ceràmica artística que es feia en aquell 
moment. 

Vaig parlar amb en Raimon Català, que era 
el regidor de Cultura, i des de l’Ajuntament van 
muntar parades amb encanyissat al sostre i ar-
pillera a la taula al voltant de la rodona enjar-
dinada de la Plaça Nova. Hi vam participar set 
ceramistes. Cadascú mostrava el seu estil, molt 
elemental perquè encara érem alumnes. Hi vaig 
ser fins al 1989, quan ja estava en mans del Mu-
seu del Càntir i des d’on s’ha anat ampliant fins 
a convertir-se en la Fira Internacional de Cerà-
mica que és ara. 

He buscat l’opinió de Raimon Català i Mia 
Llauder per eixamplar la perspectiva d’aquell 
inici. I també la d’Oriol Calvo que des del Museu 
del Càntir l’ha fet créixer.

Quedem amb la Mia Llauder a l’Escola de 
Ceràmica, al primer pis de la Velcro, per parlar 
d’aquella primera mostra i dels ceramistes que 
s’hi van apuntar.

1983-2023: 
40 ANYS DE 
LA MOSTRA DELS 
ARTESANS DE 
LA CERÀMICA

EMÍLIA ILLAMOLA GANDUXÉ
 

En tinc records borrosos. Per a mi va ser 
l’oportunitat de participar com a paradista. Jo 
estudiava a l’Escola Massana i era amiga de la 
Golli Rectoret que tenia el Ralet-Ralet, on es 
feia ceràmica, i és qui em va dir que a Argen-
tona es feia una mostra. Els dos primers anys 
vaig posar parada amb la Marta Carretero, on 
exposàvem treballs de fang refractari i de llosa 
fets a quatre mans. Va ser agradable i divertit. 
Hi vaig conèixer a l’Assumpció Mínguez, a en 
Josep Maymó...

Sigui per feina o per dates, no vaig repren-
dre el contacte fins a primers dels anys noranta, 
quan a Argentona ja hi havia l’Escola de Cerà-
mica a la Casa Ametlla o Casa Gòtica, amb el 
Museu i el format de Fira actual.

En Raimon Català, que va ser regidor de Cul-
tura de 1983 a 1987 amb l’Alcalde Josep Maria 
Gallifa, completa la visió d’aquell moment.

Amb 8 anys ja ajudava a muntar la parada de 
càntirs que els Amics d’Argentona amb Jaume 
Clavell al front, paraven davant l’ajuntament.
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L’Assumpció Mínguez i tot aquell grup van 
ser uns visionaris perquè van veure que la cerà-
mica contemporània podia anar de bracet amb 
el càntir tradicional, per això s’ha mantingut. 
Aleshores, crec que va ser el 1987-explica l’Ori-
ol Calvo- me’n vaig anar a Aranjuez per veure 
com era una fira de ceràmica de gran format 
perquè volia transformar-la i fer-la créixer.

Els ho vaig plantejar i al principi van arrufar 
el nas perquè volien mantenir el perfil de cera-
mistes de l’entorn i consideraven que els terris-
saires els farien competència. Llavors els vaig 
oferir de fer parada al Carrer Gran els tres dies 
de festa major i als terrissaires que havíem con-
vidat els vaig situar a la Plaça de l’Església. Va 
funcionar i l’any 1991 vaig plantejar al Patronat 
i a l’alcalde de fer una fira de gran format.  

Així és com resumint molt i gràcies a l’en-
tesa general, s’ha mantingut fins fa ben poc la 
convivència entre la celebració de la Festa del 
Càntir i la Fira de Terrissa, que aglutina cera-
mistes i terrissaires, dins del marc de la Festa 
Major de Sant Domingo. D’ençà que s’ha des-
doblat, la Fira de la Terrissa se celebra a pri-
mers de juliol.  

Per això és un goig recordar a les pioneres i 
pioners que van iniciar l’any 1983 la Mostra dels 
Artesans de la Ceràmica i valorar els 40 anys 
que s’ha mantingut a base de prova i error. Cosa 
que, sens dubte, ha de continuar per tal de fer-la 
anar més enllà encara, si és possible. 

El 1973, amb en Joan Duran d’alcalde, naixien 
els Amics del Museu del Càntir que, any rere any, 
organitzaven la Xarbotada el dia 4 d’agost. 

El 1983 vam potenciar el concurs de ceramis-
tes a escala nacional i aquell any, amb la inici-
ativa i dedicació de l’Assumpció Mínguez, es 
van muntar set parades a la Plaça Nova. A partir 
d’aleshores l’increment de paradistes semblava 
no tenir límit. Va ser així com el 4 d’agost dels 
anys següents, Argentona rebia mils de milers 
de visitants per l’àmplia oferta d’activitats cul-
turals, gastronòmiques i expositives.

I ara, després de 40 anys, gràcies a l’empenta 
de l’Assumpció Mínguez i un tarannà polític amb 
visió de futur, Argentona té renom en el món de la 
ceràmica internacional -conclou Raimon Català-.

La Festa del Càntir s’organitza des de l’any 
1951 el dia 4 d’agost, dins la Festa Major d’Argen-
tona, primer a càrrec dels Amics d’Argentona i 
després dels Amics del Museu del Càntir, pun-
tualitza l’Oriol Calvo que va entrar a treballar al 
Museu el 1986.
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Ha marxat la Carme Famadas. 
I encara va poder veure les cis-
telles noves penjades a la pista 
del Centre Parroquial. Quina 
il·lusió que li va fer. Ella que 
estimava tant el bàsquet, esti-
mava tant l’esport d’equip i es 
delia tant pels infants. “Ja fa 
esport el teu fill?”, “Sí? Quin? Fa 
bàsquet? L’esport d’equip és tan 
important…”

La Carme va començar a jugar a 
bàsquet als 11 anys amb les francis-
canes d’Argentona, al Col·legi Im-
maculada Concepció (CIC), per ini-
ciativa de la germana PlÀcida, que 
un bon dia va dir a les seves alumnes 
si volien fer esport i jugar a bàsquet. 
Amb el CIC es va proclamar campi-

ona d’Espanya i d’Europa júnior la 
temporada 1960-1961. A la dècada 
dels 70, ja amb el Mataró, va guanyar 
tres vegades la Lliga i va ser escollida 
tres vegades com a millor jugadora 
de l’Estat. Va acabar la seva carrera 
esportiva a Vilassar. 

Carme Famadas també va deixar 
la seva empremta a la selecció, de-
fensant la samarreta  del combinat 
estatal en 24 ocasions. Va debutar en 

un amistós contra Cuba l’any 1969, 
on Espanya va perdre per 70-50, i El 
1970 va disputar el Preeuropeu amb 
l’equip que dirigia Josep Lluís Cortés. 
Va repetir en el Preeuropeu de 1974 i 
aquest cop Espanya sí que va assolir 
el bitllet per la fase final, fent histò-
ria amb la primera participació de 
la selecció estatal en un Eurobasket 
femení.

De tarannà discret i extremada-
ment amable, el bàsquet femení no 
seria el que és avui sense l’empenta i 
la dedicació de figures com la de Car-
me Famadas, que van ser clau en la 
incorporació de les dones a l’esport. 
Un esport que va continuar practi-
cant al costat de les seves companyes 
del CIC fins fa molt poc temps. Grà-
cies per tot, Carme. 

El bàsquet femení no 
seria el que és avui sense 

l’empenta i la dedicació de 
figures com la de Carme 

Famadas

OBITUARI 

Adeu, Carme
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Júlia Illescas
una vida al barri

LA PARET DE LES MENTIDES

La Júlia Illescas, originària de Motril, Granada, va ar-
ribar a Catalunya amb només vuit anys. La seva família 
es va establir primer a la Llàntia de Mataró, i cinc anys des-
prés es van traslladar a Poblesec. “El meu germà treballava 
a la verema amb la meva tia, i gràcies als diners que portava 
a casa vam poder donar l’entrada per un pis.” Va viure allà 
fins que es va casar, l’any 1963. Després del casament, la Jú-
lia va tenir dos fills seguits. Quan el segon, en Marcos, tenia 
un any, la família es va traslladar a Sant Miquel del Cros, on 
viu encara avui. La seva vida ha estat plena de dedicació i 
estima cap als seus fills i nets: quatre fills i tres nets, tots nois. 
Es declara “encantada de la vida”. 

El Cros, un barri per viure-hi.- Tot 
i que de vegades el barri ha tingut 
mala fama de portes enfora, la 
Júlia no hi veu cap problema: “Jo 
no veig aquesta mala fama. Això 
està bonic, està net, i pels nens 
és fantàstic!” 

Els orígens.- La Júlia fa 67 anys que viu al barri 
i s’hi troba molt bé. Tots els seus fills viuen a 
prop, i sempre hi ha un plat a taula per a ells. 
“Sempre som colla.” Va arribar de Motril amb 
la seva mare i tres germans, després de la mort 
del pare quan ella només tenia quatre anys. 
“Allà al poble només podia treballar servint o al 
camp. Aquí, en canvi, hi havia més oportunitats 
per una vídua de 33 anys amb quatre fills.”

Festes i celebracions.- Al casal 
també organitzen bingos i cele-
bracions especials. “Fem festes 
perquè les iaies necessitem 
moviment”, riu la Júlia. Però, 
puntualitza, “sense alcohol! 
Aquí no beu ningú; només ve-
nim a passar-ho bé i totes ens 
coneixem perquè som del bar-
ri.” En el moment de l’entrevis-
ta, la Júlia estava decidint com 
es disfressaria per Halloween. 
“Tinc la idea d’anar de cara-
bassa, però encara no sé com 
fer-la”, diu rient. “Hasta que el 
cuerpo aguante, que aquí ya no 
tenemos nada más que hacer.”

Veïns que són família.- Poc 
temps després de casar-se, 
es va establir definitivament 
al barri del Cros, un indret del 
qual només té bones parau-
les. “Sempre hem estat molt 
bé aquí”, assegura. Considera 
que el tracte entre veïns és ex-
cel·lent. “Ens coneixem tots, 
no hi ha problemes. Si vols 
parlar amb la gent, parles, i 
si no, doncs res.”

Presidenta del Casal de la Gent 
Gran.- Des de fa tres anys, la 
Júlia és la presidenta del Casal 
de la Gent Gran del barri. El se-
tembre passat, van inaugurar 
el nou local, situat al costat de 
la plaça gran. “Ara també ve-
nen homes”, explica. L’espai 
està ben equipat, amb taules 
i una màquina de cosir. Una de 
les activitats destacades és la 
producció de mantes, gorres i 
bufandes per a una ONG. “Ara ja 
hem enviat una segona tanda, i 
anem per la tercera.”

Millorar les connexions del barri.- 
La Julia admet que hi ha algunes 
millores pendents, especialment 
en el transport per a les persones 
grans. “Per anar al metge és com-
plicat; el transport fins a l’àrea 
bàsica no és suficient per a la gent 
gran o amb problemes de mobi-
litat. T’hi haurien d’acostar a la 
porta!”


